
کاسبی  با مهریه با سکه 10 میلیونی!
روایتی تلخ از صف مهریه در دفاتر اسناد رسمی در دوران کرونا روزگار کرونا رحم نــدارد؛ به تاخت پیش 

می رود و جــولان می دهــد. کرونا قلب 
زندگی ها را نشانه گرفته است؛ قلب زندگی 
مردم کوچه و خیابان را که گاه به مویی بند 
است و به تلنگری فرومی پاشد. داغ کرونا 
بر داغ همیشــگی گرانی هم افزوده شده، 
گرانی هرچیزی ازجمله و مثل همیشــه 
سکه که ۱۰.۵میلیون تومان هم بیشتر بود! 
به گزارش همشهری آنلاین حیاط پر از آدم 
است، پر از قصه، پر از چشم های پریشانی 
که دودو می زند. این جا کروناست، گرانی 
است و قیمت هر ســکه  طلا ده میلیون و 
هفتصدهزار تومان آب می خورد. این جا، 
اداره پنجم اجرای اســناد رسمی تهران، 
یکی از مراکز بده بستان مهریه، شلوغ است، 
خیلی شــلوغ. این جا آدم ها کرونا را پس 
می زنند یا شاید هم در آغوش می گیرند، در 
ازای حقی دیگر، در ازای مهریه ای که گرچه 
آب و نان می شود اما دیگر مهری در دلش 
ندارد. این جا »جدایی« فصل مشــترک 
تمام آدم هاست. همه شــانه به شانه هم 
در ظل آفتاب ایستاده اند. در حیاط اداره  
پنجم اجرای اسناد رسمی تهران، اجرای 
ثبت مهریه که صفِ درهم و برهمش تا توی 

کوچه هم کشیده شده است.
بدو دنبال طلاق!

جوان اســت؛ 37ســاله به نظر 
می رسد. اسمش محســن است و پیراهن 
ســفیدی به تن دارد. با نگهبــان ورودی 
بحثش شده و هر قدر ســؤال می کند که 
تا نفر چنــدم را فرســتاده داخل، جوابی 
نمی گیــرد. ته لهجــه آذری دارد و بعد از 
ســلام و علیک قصه اش را ســاز می کند: 

»مهریه خانوم ۶۲۴ تا ســکه بود. همه رو 
گذاشت اجرا، اون موقع این قانون جدید 
نبود. به من گفتن ده تا سکه رو باید یک جا 
بدم، بعد هم هر سه ماه یه سکه. میرم زندان 
فوقش! ناقصم، نمی تونــم پرداخت کنم. 
دست راستش را می آورد بالا، دست روبراه 
نیســت و چیزی کم دارد. جای انگشــت 
اشاره و انگشت وسط خالی است و انگشت 
شــصت، ســرپریده، بدون ردی از ناخن 
وصل شده به انگشت حلقه. می گوید فکر 
و خیــال جدایی به ایــن روزش انداخته، 

با همان دســت ناقص ماسک را می کشد 
پایین، چشمش به جای خالی دو انگشت 
است: »برق کارم، تابلوی سر در مغازه ها رو 
می زنم. درگیر ماجرای جدایی بودم. حکم 
مهریه که اومد، حالم خراب شد. یادم رفته 
بود برق رو قطع کنم. یک دفعه انگشــتام 
رفتن اما بدتر از رفتن بچــه م نبود. بدون 
اینکه به من بگه بچه رو سقط کرد. برنامه 
داشــت؛ بچه رو انداخت که وبال گردنش 
نباشه! بچه ای که من همیشه در آرزوش 
بودم. چند ماه بعد هم گذاشت رفت خونه 

مادرش.« همسر رضا پایش را کرده توی 
یک کفش که مهریه اش را می خواهد و رضا 
هم تصمیمش را گرفته است: »حالاحالاها 
بمونه تو خمــاری؛ طلاقش نمی دم. رفتم 
دســتور ازدواج مجددم رو گرفتم و اونم تا 
آخر عمر اسمش بمونه تو شناسنامه  من!«
حمایت از مردها در ایام کرونا

نگهبان ده نفــر، ده نفر جماعت 
چشم انتظار را می فرستد داخل و تا حدود 
ساعت یازده ظهر ۴۵۰نفر به صف شده اند. 
توی حیاط در اداره پنجم اجرای اســناد 

رســمی )مهریه( به جز دو صندلی هیچ 
جایی برای نشستن نیست و حداقل 7۰، 
۸۰ نفر توی هم می لولند و منتظرند نوبشان 
شــود. اینجا علاوه بر مردها و زن های در 
حال جدایــی ، وکلا هم هســتند. مژکان 
کیانی فر، یکی از وکلایی اســت که چند 
ساعتی در صف ایســتاده و معتقد است 
ارجاع به دفاتر ثبت، نظم معمول کارشان 
را به هم زده اســت: »قبلًا برای مهریه از 
طریق دادگستری اقدام می کردیم، زمان 
می برد اما نظم و رویه  مشخصی داشت. اما 
حالا محاکم قبول نمی کنند و می گویند 
چون ســند ازدواج لازم الاجراست، باید 
بروید اداره  ثبت، اجرائیه بگیرید و مهریه 
را بگذارید برای اجرا. منتها چون این رویه 
جدید است، مردم خیلی سرگردان شده اند. 
حالا که سر و کله  کرونا پیدا شده ماجرا به 
کل تغییر کرده است. درمورد پرونده هایی 
هم که قبلًا در دادگاه اقســاط شده و مثلًا 
مرد هر شــش ماه موظف به پرداخت یک 
ســکه بود، حالا دادگاه ها دادخواســت 
تعدیل را قبول می کنند و سهل می گیرند. 
آخرین بار شنیدم که هر ده ماه یک سکه 
را تعیین کرده بودند. چون قیمت ســکه 
خیلی بالا رفته، محاکم تــا جای ممکن 
با مردها کنار می آینــد و حکم جلب هم 
نمی دهند. این هم به خاطر کروناست که 
وضعیت اقتصادی را به هم ریخته و خیلی ها 
را بیکار کرده است. درست است که مهریه 
حق زن هاست اما نمی شود مردها را هم از 
هستی ساقط کرد.« هنوز جلوی ورودی 
ازدحام اســت و نگرانی از کرونــا مردم را 

بی طاقت تر کرده است.

شناسایی مدیران آینده 
تأمین اجتماعی

مهر: معاون توســعه مدیریت و منابع انســانی 
سازمان تأمین اجتماعی گفت: در دومین آزمون 
شناسایی مدیران این سازمان قریب به ۱۲ هزار 
نفر از همکاران شرکت کردند. وی افزود: برحسب 
هماهنگی به عمل آمده با ســازمان ســنجش 
آموزش کشــور، آزمون شناسایی مدیران آینده 
سازمان طبق زمانبندی قبلی در روز جمعه ۲۱ 
شــهریور، همزمان در مراکز استان ها در سراسر 
کشور برگزار خواهد شد. منابع آزمون شناسایی 
مدیران آینده سازمان تأمین اجتماعی از طریق 
سایت رسمی این سازمان در دسترس داوطلبان 

قرار داده شده است.

 امربه معروف و نهی ازمنکر 
در دستور کار پلیس

ایسنا: فرمانده انتظامی تهران بزرگ گفت: امر به 
معروف و نهی از منکر همواره در دستور کار پلیس 
است. سردار رحیمی در حاشیه مراسم عزادارای 
حضرت سیدالشهدا، امام حسین را شهید امر به 
معروف و نهی از منکر خوانــد و گفت: انجام این 
مهم، تلکیف و واجبی شــرعی است که نباید به 
دست فراموشی سپرده شــود. امر به معروف و 
نهی از منکر وظیفه ای شرعی و همگانی است که 
اگر دقیق انجام شود جامعه از لوث ناهنجاری ها 
پاک خواهد شد. وی با قدردانی از اقدام شایسته 
و مناســب یکی از ماموران پلیس در مواجهه با 
خانمی که از حجاب مناسبی برخوردار نبود گفت: 
نیروی انتظامی حافظ امنیت اجتماعی، اقتصادی، 
فرهنگی و... جامعه است و هرگز اجازه نخواهد داد 

کسی خدشه ای به این مهم وارد کند.

 فراوانی نام های عاشورایی
 در سال ۹۸

باشــگاه خبرنگاران جوان: ۲۹ هزار و 37۶ 
ولادت در سال ۹۸ ثبت شده است و چون سال 
۹7 امیرعلی و فاطمه از پرطرفدارترین اســامی 
در میان دختران و پســران بوده است. نام های 
امیرحسین، حســین، ابوالفضل، امیرعباس در 
میان پســران و زینب، فاطمه و زهــرا در میان 
دختران از نام های عاشــورایی محبوب در سال 
۹۸ بوده است. گفتنی است در سال ۹۸ نام های 
امیرعلی، محمد، علی، امیرحســین، حســین، 
ابوالفضل، امیرعباس، سامیار، آراد و محمدطاها 
و نام های فاطمه، زهرا، حلما، زینب، آوا، مرسانا، 
یســنا، نازنین زهرا، فاطمه زهرا و باران از ده نام 

برگزیده در سال ۹۸ بوده است.

اختصاص تسهیلات برای نوسازی 
تاکسی های ۴ کلان شهر

باشگاه خبرنگاران جوان: مدیرعامل اتحادیه 
تاکسی رانی های شهری کشــور با اشاره به آغاز 
طرح نوســازی ناوگان تاکســی رانی شــهری 
اظهار کرد: سازمان شــهرداری ها و دهیاری ها و 
اتحادیه تاکســی رانی های شهری کشور به طور 
مستمر پیگیر نوســازی تاکسی های فرسوده در 
همکاری با سایر دســتگاه ها هستند. مدیرعامل 
اتحادیه تاکسی رانی های شــهری کشور درباره 
ارائه تسهیلات برای متقاضیان نوسازی ناوگان 
تاکسی رانی خاطرنشــان کرد: مبلغ ۵۰ میلیون 
تومان تســهیلات از ســوی شــهرداری های 
کلان شهرهای تهران، مشهد، همدان و اصفهان 
فراهم شــده و باقی هزینه و قیمت خودروها نیز 

شامل هزینه اسقاط و آورده متقاضیان است.

 نام گذاری 1۹ اسفند 
به نام »روز رژیم درمان گر«

ایســنا: رئیس انجمن تغذیه ایران از پیشنهاد 
نام گذاری ۱۹ اسفندماه به نام »روز رژیم درمانگر« 
همزمان با روز جهانی رژیم درمان گر )۹ مارس( 
و اقدامات انجام شــده در این زمینــه خبر داد. 
میرزای رزاز، با توجه به شــیوع بیماری کرونا در 
کشــور به نقش مؤثر مشــاوران تغذیه در کنار 
تیم درمان به منظور مدیریت هزینه ها و تسریع 
بهبودی بیماری تأکید کرد و با اشاره به وجود یک 
روز خاص در جهان به نــام روز رژیم درمان گر، 

اهمیت حضور این افراد را یادآور شد.

 زن ها در مبارزه با کرونا 
بهتر از مردها هستند

سلامت نیوز: محققان دانشگاه »ییل« در تلاش 
برای پیداکردن توضیح و تفســیری بیولوژیکی 
برای اختلاف میان مرگ و میر ناشی از کووید ۱۹ 
در بین زنان و مردان، دریافته اند که سیستم ایمنی 
در زنان ممکن اســت واکنش بهتری را نسبت 
به ویروس کرونا از خود نشــان دهد.  پروفسور 
»آکیکوایوازاکی« اســتاد تمام ایمونوبیولوژی 
در این باره شــرح می دهد: هم اکنون اطلاعات 
واضح و روشنی داریم که چشــم انداز ایمنی در 
بیماران کوویــد ۱۹ به طور قابــل ملاحظه ای 
بین جنســیت ها متفاوت بوده و ممکن اســت 
این اختلاف مســتعد افزایش بیماری در مردان 
شــود. محققان مجموعه ای از نمونه های بزاق 
بینی و خون را جمــع آوری کردند که تفاوت در 
سیستم ایمنی بدن در طول فاز اولیه این عفونت 

را مشاهده کردند.

کوتاه از جامعه

 naslefardanews  
  naslfarda

دوشنبه 10 شهریور 1399  
سال بیست و نهم | شمـاره 6321
31 آگوست 2020 | 11 محرم 1442

جـامـعـه
Society7

ین
نلا

ی آ
هر

ش
هم

س :  
عک

مدیرکل بهزیستی آذربایجان شرقی: 

اولویت برای توانمندسازی 
معلولان ایجاد اشتغال است

مریم عبدالعلی زاده / گروه جامعه: مدیرکل 
بهزیستی آذربایجان شرقی در نشست با هیئت 
مدیره جامعه معلولان استان با تاکید بر اهمیت 
اشتغال زایی برای افراد معلول گفت: اولویت برای 
توانمندســازی معلولان ایجاد اشتغال است و 
تشکل های معلولان با همراهی بخش خصوصی 
می تواننــد در این زمینه همــکاری و همیاری 
کنند و ما نیز در این راســتا تــلاش می کنیم با 
تعامل بخش خصوصی زمینه اســتخدام افراد 
معلول و زنان سرپرست خانوار را فراهم سازیم. 
فرگل صحاف اظهار داشــت: به هر کارآفرینی 
که مددجوی معلول را اســتخدام کند، به ازای 
به کارگیری هر یک نفر معلول ۵۰ میلیون تومان 
پرداخته می شــود و کارآفرینــان می توانند تا 
۴۰ نفر مددجوی معلول را اســتخدام و از این 
حمایت بهره مند شــوند. وی یادآور شــد: اگر 
مشکل اشتغال معلولان حل شود علاوه بر کسب 
درآمد و استقلال، بار روانی مثبتِ کارکردن باعث 
توانمندترشدن این قشر می شود. صحاف با بیان 
اینکه تعامل اداره کل بهزیســتی با تشکل های 
استان خوب و سازنده است، این تشکل ها را به 
عنوان پلی بین دولت و بخش خصوصی دانست. 
رئیس جامعه معلولین آذربایجان شرقی نیز در 
این نشست گفت: طی جلســات متعددی که 
با نمایندگان مردم اســتان در مجلس شورای 
اســلامی داشــته ایم، پیگیر 3 درصد ســهم 
استخدامی معلولان هســتیم. حسن صفری، با 
بیان اینکه هیئت مدیره جامعه معلولان تعامل 
خوبی با سایر ادارات و نهادها دارد، ابراز امیدواری 
کرد تا با مشــارکت بهزیستی اســتان مسائل 
مربوط به معلولان رفع شــود. وی اشتغال زایی 
و کسب درآمد برای افراد معلول را اولویت کاری 
این مجموعه عنوان کرد و ادامه داد: طی ارتباط با 
تعدادی از مدیران کارخانه های موفق به استخدام 
و جذب افراد معلــول در واحدهــای صنعتی 
شده ایم. مدیر عامل موسسه نابینایان بصیر در 
دیدار با مدیر کل بهزیســتی آذربایجان شرقی، 
ضمن قدردانی از زحمات این اداره کل و همراهی 
همیشگی با مجموعه، هدف نهایی این موسسه 
را خودکفایی و استقلال نابینایان و توانمندسازی 
این افراد در سایه آموزش ها عنوان کرد. مهدی 
رفعتی بیان کرد: ایجاد اشــتغال از دغدغه های 
اصلی در این موسسه اســت؛ هر چند تاکنون 
قدم های کوچکی در این زمینه برداشــته شده 
اســت، با این حال تلاش داریم از طریق ایجاد 
اشتغال های پایدار شرایط زندگی افراد نابینا را 
تسهیل کنیم. صحاف در این دیدار، با قدردانی از 
فعالیت های متنوع علمی و هنری صورت گرفته 
در این موسسه، تشکل های این چنینی را مایه 
مباهات دانســت. وی با بیان اینکه تشکل ها به 
عنوان رابط بین بهزیســتی و افراد معلول نقش 
مهمی بر عهده دارند افزود: فعالیت این انجمن ها 
خلأهای موجــود در زمینه خدمت رســانی به 
معلولان را پر می کند. صحاف تاکید کرد: یکی از 
اساسی ترین اقداماتی که در موسسه بصیر و سایر 
مؤسسات مشابه انجام می شود و قابل ستایش 
است، زدودن احســاس غیر مفید بودن از افراد 

معلول است.

خبر ویژه

 مجازات اذیت کردن همسایه ها
 در ساختمان چیست؟

باشــگاه خبرنگاران جوان: اگر یکی از اهالی 
ســاختمان اقدام به آزار و اذیت سایر همسایه ها 
کند، مجرم شناخته می شود و دادگاه به او حکم 
حبس خواهد داد. سر و صدا کردن در ساختمان 
اگر منجربه آزار و اذیت دیگر همسایگان شود، جرم 
به حساب می آید و حتی منجربه شکایت کیفری 
همسایگان از شما می شــود. باید به این موضوع 
توجه داشته باشید که سر و صدا در مجتمع های 
مسکونی که موجب سلب آسایش خانه های دیگر 
شود، مسئولیت کیفری خواهد داشت. در صورت 
شکایت همسایه ها، فردی که موجب آزار و اذیت 
دیگران شده به یک ماه تا یک سال حبس و علاوه بر 
آن شخص مزاحم به رفع مزاحمت محکوم می شود. 
البته مجازات حبس می تواند به جزای نقدی تبدیل 
شود، اما الزام به رفع مزاحمت پابرجا خواهد بود. 
اگر فردی که محکوم به رفع مزاحمت است پس از 
اجرای حکم باز هم مزاحمت ایجاد کند، علاوه بر 
رفع مزاحمت به ۶ ماه تا دو سال حبس هم محکوم 
خواهد شد. برای اثبات این پرونده و جرم در دادسرا 
شهادت شهود دلیل خوبی است و البته اگر شاهد 
هم ندارید مشکلی نیست و می توانید در زمان وقوع 
جرم با پلیس تماس بگیرید تا مشاهدات عینی شما 

توسط مأمور نیروی انتظامی صورت جلسه شود.

دانستنی های حقوقی

آغاز تولید گسترده تبلت های دانش آموزی ممنوعیت جابه جایی استخدام های آموزش و پرورش
مهر: مدیرکل امور اداری و تشکیلات وزارت آموزش و پرورش از ممنوعیت جابه جایی پذیرفته شدگان نهایی آزمون استخدام پیمانی 

۱3۹۸ خبر داد.
 یارمحمد حسین برُ، در اطلاعیه ای خطاب به مدیران اداره کل آموزش و پرورش استان ها با اشاره به مفاد بند 3 بخش تذکرات مهم صفحه 
۱۱ دفترچه راهنمای ثبت نام هفتمین امتحان مشترک فراگیر دستگاه های اجرایی کشور آبان ماه ۱3۹۸ اعلام کرد: تغییر منطقه محل 
خدمت تعیین شده در دفترچه، بعد از قبولی نهایی و قبل از استخدام و اشتغال به کار، تحت هر شرایطی )تأهل، تجرد، تکفل، فوت والدین، 
تبعیت از همسر، همسر ارگان و یا نهاد خاص، استفاده سهمیه خاص و…( ممنوع بوده و بعد از اشتغال به کار نیز تابع ضوابط و مقررات نقل 

و انتقال فرهنگیان خواهد بود. مدیران از هرگونه جابه جایی و تغییر محل خدمت این افراد جداً خودداری کنند.

ایسنا: مدیرعامل شرکت صنایع آموزشــی از امضای تفاهم نامه همکاری در تأمین تبلت های دانش آموزی مورد نیاز وزارت آموزش و 
پرورش دراوایل شهریورماه خبر داد و اظهار کرد: دوم شهریورماه ۱3۹۹ تفاهم نامه ای میان دکتر الحسینی مشاور وزیر و مسئول شبکه 
آموزشی دانش آموز )شاد( که متولی آموزش غیرحضوری وزرات آموزش و پرورش در دوران شیوع ویروس کرون است با این شرکت به 

امضا رسید.
علی محمد مصلحی افزود: براساس این تفاهم نامه شرکت صنایع آموزشی متعهد می شود برابر استانداردهای اعلام شده از سوی مدیریت 
شبکه شاد نسبت به تأمین تبلت دانش آموزی مورد نیاز وزارت آموزش و پرورش به صورت واردات قطعات منفصله و مونتاژ در شرکت 

اقدام کند و در صورت نیاز افزون بر ظرفیت شرکت، کنسرسیومی با حضور شرکت های توانمند داخلی در این خصوص تشکیل دهد.

دریا وفایی/  گروه پارلمانی
daryavafaei2009@gmil.com

انتشار اخبار رســمی گوناگون از ساخت و تولید 
واکســن کووید ۱۹ یک طــرف و دغدغه میزان 
اثرگذاری و پیشگیری قطعی از ابتلا نیز روی دیگر 
سکه این بیماری مرموز است. خبرهایی که نه تنها 
درفضای مجازی دست به دست می چرخد و مورد 
بحث و گفت وگو قرار دارد، بلکه وزارت بهداشــت 
و رســانه ملی نیز بر تأیید آن صحه می گذارند. اما 
این بار درماجرای موفقیت های کشــف واکسن 
کرونا ابهاماتی وجود دارد که باعث شــده اذهان 
عمومی چندان به مؤثر بودنشان دلخوش نباشند. 
نایب رئیس کمیســیون بهداشت مجلس شورای 
اسلامی درباره این خبرها سوالاتی پرسیدیم. وی 
ابتدا با اذعان به اینکه »فعلًا کرونا نه درمان قطعی 
دارد و نه واکسن صددرصد مؤثر« تصریح کرد: تا 
الان دارویی کشف نشده که بتوانیم ویروس را به 
طور قطعی درمان کنیم و واقعــاً تا این زمان قابل 

پیشگیری هم نبوده است.
»سیدمحمد پاکمهر« راجع به واکسن تولید شده 
توسط کشور روسیه نیز بیان داشت: واکسنی که 
روسیه ادعا می کند ساخته است مدت اثرگذاریش 

فقط 7۹ روز است یعنی فرد باید چهار بار درسال 
تزریق کند. میزان ایمنی دهی آن چه قدر است؟ 
باور کنید زیر 7۰ درصد اســت! بنابراین واکسنی 
که آقای »پوتین« ادعا کرده در روســیه ساخته 
شده صددرصد نیست و تنها برای 7۹ روز ایمنی 
می دهــد. وی ادامــه داد: مگر تــوان مالی داریم 
که بخواهیم برای همه مردم دنیا درطول ســال 
۵ مرحله واکســن بزنیم یا حتی برای بخشــی از 
جمعیت؟ بنابراین واقعاً کار دشواری است. کرونا تا 
این لحظه نه درمان داشته نه قابل پیشگیری است 
و نه علایم قطعی و مشخصی برای تشخیص دارد. 
پاکمهر گفت: الان تشخیص ویروس کووید ۱۹ را 
مثلًا با تست سرولوژی، پی سی آر و آزمایش خون 
انجام می دهیم. همه این ها برای بحث تشخیص 
صددرصد نیســت زیرا علایمش بســیار متعدد 
و متغیر اســت. وی با بیان اینکه »نباید به مردم 
امید واهی بدهیم« ادامه داد: هنوز جامعه جهانی 

نتوانسته یک واکسن و داروی ویژه برای پیشگیری 
و درمان کرونا درست کند.

دست سازبودن کرونا مورد شک است
این نماینده بجنــورد در بهارســتان به 
گمانه زنی ها پیرامون بیولوژی بودن ویروس کرونا 
نیز اشاره کرد و گفت: با توجه به اینکه ویروس همه 
اقشارســنی و گروه های خونی را درگیر می کند و 
درهمه فصول هم هســت و از طرفی انواع مقاوم 
درآن بالاست و مهلک تر هم شده، لذا روی بیولوژی 
بودن ویروس باید فکــر کرد. یعنی بحثی که ابتدا 
مطرح شد مبنی براینکه شاید ساخته دست بشرو 
درآزمایشگاه ها باشــد، الان واقعاً هنوز مورد ظن 
اســت اما باید جلوتر برویم تا بتوانیم به تشخیص 

درست برسیم.
پاکمهراظهار داشت: گاها گمانه زنی هایی درباره 
اینکه چه کشوری ســازنده آن است شده است، 
اما دقیق نمی دانیم. اگر واقعاً ویروس دست ســاز 

و آزمایشگاهی باشــد که الان هم ابعاد جهانی 
پیدا کرده شاید سازندگانش تا این حد خسارت و 
همه گیری را پیش بینی نمی کردند. بالاخره همه 
این ها حدس و گمان است. او گفت: درتاریخ علوم 
پزشــکی همه ویروس ها از ایدز و سارس و کرونا، 
رفتارهایشان دائماً درحال تغییراست. اصلًا برای 
جامعه بهداشــت و درمان ابهام است و نتوانستند 

حقیقت ویروس کرونا را پیدا کنند.
شاید کرونا عقیم کننده هم باشد؟

نایب رئیس کمیسیون بهداشت درپاسخ 
به این پرســش که »آیا کووید ۱۹ برناباروری نیز 
اثرگذار است؟« گفت: با توجه به ناشناخته بودنش 
نمی توان گفت درعقیم ســازی موثراست یا خیر؛ 
شاید مؤثر باشد شاید هم اثری نداشته باشد. امروزه 
ثابت شده که این ویروس نسبت به گذشته مهلک تر 
شده، درفصول مختلف افراد را درگیر می کند چون 
دائم درحال جهش یافتن است. پاکمهر اضافه کرد: 
علایمش متنوع شده، مثلًا قبلًا نشانه های تنفسی 
را داشتیم الان مشکلات گوارشــی به وفور دیده 
می شود. بنابراین از آنجا که ویروس رفتارش بسیار 
پنهانی و درحال تغییر اســت نمی توانیم قضاوت 

دقیقی از کم و کیف و آینده آن داشته باشیم.

نایب رئیس کمیسیون بهداشت مجلس شورای اسلامی:

واکسن روسیه فقط 7۹ روز اثرگذاری دارد
هنوز جامعه جهانی نتوانسته واکسن و دارویی قطعی برای کرونا پیدا کند

خانوادهسلامت

ایسنا: دبیر انجمن داروســازان تهران با تاکید بر اینکه فقط افراد پرریسک و مبتلایان به بیماری های زمینه ای 
نیازمند تزریق واکسن آنفلوآنزا هستند گفت: افراد پرریسک باید به نحو ویژه ای غربال گری شوند و واکسن آنفلوآنزا 
را دریافت کنند. محمدرضا دری، درباره وضعیت توزیع واکسن آنفلوآنزا گفت: باید توجه کرد که امسال سال ویژه ای 
است و حتی وزیر بهداشت هم اعلام کرد که ما پاییز بسیار سختی را خواهیم داشت زیرا از یک سو با بیماری کووید 
۱۹ مواجهیم و از طرفی در پاییز با ویروس آنفلوآنزا نیز مواجه خواهیم شد. وی افزود: علایم بالینی بیماران در این دو 
بیماری مشابه یکدیگر است و این موضوع باعث می شود که مقداری روش درمان سخت باشد و مسائل تشخیصی 
هم با چالش هایی مواجه شود، اما به هر میزان که بتوانیم افراد پرریسک و مبتلایان به بیماری های زمینه ای را با 
تزریق واکسن آنفلوآنزا ایمن تر کنیم، به روند پیشگیری از کرونا هم کمک کرده ایم. زیرا اگر قرار باشد این دو بیماری 
فردی که در معرض آلودگی است یا ریسک فاکتورهای بیماری را دارد مانند بیماران قلبی، دیابتی و... هم به کرونا 
و هم به آنفلوآنزا مبتلا شود، می تواند خطرات بسیار جدی تری داشته باشد. دری با بیان اینکه وزارت بهداشت باید 
تمهیداتی بیندیشد که واکسن آنفلوآنزا را نسبت به سنوات گذشته به میزان بیشتر و چند برابری تأمین کند، اظهار 
کرد: از طرفی باید یک نظام توزیع هوشمند برای واکسن آنفلوآنزا قرار داشته باشد که واکسن آنفلوآنزا به افرادی که 

در اثر ابتلا دچار بیماری مهلک تری می شوند، تزریق شود.

شهرخبر: خردادماه امسال بود که خبر قتل رومینا دختر ۱۴ ساله گیلانی توسط پدرش اذهان عمومی را تحت 
تأثیر خود قرار داد؛ دختری که به علت عدم موافقت پدرش برای ازدواج با پسر مورد علاقه اش فرار کرد و پس 
از دستگیری اش توسط نیروهای پلیس تحویل خانواده اش شد و درنهایت توسط پدرش به قتل رسید. پس 
از آن واقعه، معصومه ابتکار در هفتم خرداد یادداشتی را در حساب توئیتری خود منتشر کرد و از درخواست 
خود در هئیت دولت برای تسریع رسیدگی به لایحه تأمین امنیت زنان، خبر داد. این لایحه به دلیل دارابودن 
موارد جزایی برای بررسی به قوه قضائیه ارســال و نهایتاً با پنج فصل و 77 ماده به دولت بازگشت داده شد. 
ابتکار درباره آخرین وضعیت روند رسیدگی به »لایحه تأمین امنیت زنان در برابر خشونت« با بیان اینکه این 
لایحه در ارسال به قوه قضائیه دچار تغییرات محتوایی شد و عنوانش تغییر یافت گفت: این لایحه هم اکنون به 
کمیسیون لوایح برگشته است و در آنجا در حال بررسی است؛ بنابراین هیچ چیزی قطعی نیست. وی ادامه داد: 
کمیسیون لوایح روی این لایحه وقت گذاشته است؛ در کمیسیون های فرعی و اصلی لوایح، حدود ۲۶ جلسه 
داشته است و روند آن خوب پیش رفته است. ابتکار با ابراز امیدواری از ارسال لایحه صیانت، کرامت، تأمین 
امنیت بانوان در برابر خشونت به دولت ظرف یک ماه آینده اظهار کرد: خوشبختانه اجماعی بین دستگاه ها 

درباره این لایحه وجود دارد و نگاه ها به آن مثبت است و امیدواریم نتیجه بگیریم.

دبیر انجمن داروسازان تهران:
امسال چه کسانی باید واکسن آنفلوآنزا تزریق کنند؟

معاون امور خانواده و زنان رئیس جمهوری خبرداد:
ارسال لایحه تأمین امنیت زنان به دولت ظرف یک ماه آینده

سید پرویزفتاح با آیت اله فرحانی نماینده خوزستان 
درمجلس خبرگان رهبری، درباره حوادث روستای 
موسوم به ابوالفضل اهواز تلفنی درگفت وگو کردند. 
رئیس سازمان بنیاد مستضعفان با اعلام آمادگی برای 
حل مشکل اهالی روستای موسوم به ابوالفضل گفت: 
این سازمان برنامه ای برای قلع و قمع خانه های مردم 

ندارد و بنای ما تفاهم و ملایمت با مردم است. سید 
پرویز فتاح درگفت وگوی تلفنی با آیت الله فرحانی 
نماینده خوزستان درمجلس خبرگان رهبری، درباره 
حوادث روســتای موســوم به ابوالفضل اهوازاظهار 
داشت: بنیاد مستضعفان معمولاً با اقشارضعیف تفاهم 
می کند و اصــلًا روحیه بگیر و ببند دراین ســازمان 
نیســت. وی با بیان اینکه بنیاد مســتضعفان زمین 
زیادی دارد که درتصرف مردم هســتند، اضافه کرد: 
بنیاد مستضعفان درهیچ جا چنین رویه و برنامه ای 
ندارد که قلع و قمع کند وبنــای ما تفاهم و ملایمت 
با مردم اســت. فتاح ادامه داد: شورای تأمین استان، 
شهرداری و دادستانی گفته بودند این ها زمین خوار 

هســتند، در حالیکه این تصمیمی است که استان 
گرفته اســت. وی با اعلام آمادگی برای حل مشکل 
اهالی روســتای موســوم به ابوالفضل اظهار داشت: 
بنیاد مستضعفان با مردم اهوازاست، ما طرفدارمردم 
و کنار مردم هســتیم و آنچه به نفع مــردم و اهالی 
مستضعف و روستاســت، همان را دنبال می کنیم، 
البته ازسوی دیگرشهرداری و استانداری نکات قانونی 
در این زمینه مطرح کرده اند. فتاح با اشاره به حضور 
مرتضوی معاون بنیاد مستضعفان گفت: وی که فردی 
معتمد و همه اختیار املاک بنیاد با ایشــان است، ۲ 
روز است برای حل همین مساله به خوزستان آمده 
است. نماینده خوزستان درمجلس خبرگان نیزدراین 

تماس تلفنی خواستار حل مشــکل اهالی روستای 
موسوم به ابوالفضل دراهواز شد. آیت الله عبدالکریم 
فرحانی افزود: این مساله باید به مردم منعکس شود 
که بین نظر بنیاد مستضعفان و تصمیمی که دراستان 
گرفته شده، تفاوت وجود دارد. وی اضافه کرد: مسولان 
استانی اعم ازشورای تأمین و شهرداری و دادگستری 
نباید ازحیثیت مردمی بنیاد مستضعفان مصرف کنند. 
فرحانی با اظهارنگرانی ازروند رسیدگی به این مساله، 
اظهار داشت: مسیر رسیدگی به این مساله به خوبی 
طی نشده و خروجی درجلسات کارشناسی آن چیزی 
می شود که الان شاهدش هستیم که باید راهکاری 

برای آن اندیشیده شود.

 واکنش فتاح به درگیری های
  »روستای ابوالفضل اهواز«؛

 بنای ما تفاهم و ملایمت با مردم است

بنیاد برگشت!


